Mary- A Biblical Walk with the Blessed Mother

瑪利亞- 聖言中與蒙福的母親同行
Session 6 - The Wedding at Cana - John 2:1-11

第六課 -加納婚宴 – 若望福音2:1-11
Understanding the Context ( John 1:1-2:1)

了解聖經內容     (若望福音 1:1-2:1)

John begins his account of the wedding at Cana with a phrase that is easy to overlook: ”On the third day.” On the third day of what? Let us back up and explore the context of John’s Gospel before we go further onto Chapter 2.

若望描述加納婚宴時，以一段容易被忽略的說話開始：「第三天，…」到底第三天所指的是什麽時間？讓我們在進入第二章前，先回顧及探索若望福音的內容。

1. John’s Gospel begins with many images from the story of Creation in Genesis 1. Read John 1:1-5. What are some of the ways these verses recall the story of Creation?

若望福音以創世紀第一章那些創世故事的意像作開始。閱讀若望福音 1:1-5. 這些句語在那幾方面重提創世的故事？
2. a.  The Creation theme continues as John narrates a series of days that together make up a new week. John 1:19 is the first day in the narrative that reports the testimony of John the Baptist. Read that and then read the others, which are listed in order before. For each one, record what happens and when the Gospel says the events takes place.

若望敘述了一連串的日子，延續了創世的主題，構成了新的一週。若望福音1:19 帶出了他敘述的首天，當中記載了洗者若翰的見証。閱讀此節，接着閱讀下列順序的其他章節。在每一節後，記錄發生的事情，與及依據福音，列出它們的時序。

John 1:29 若望福音 1:29
John 1:35-36 若望福音1:35-36

John 1:43若望福音 1:43

John 2:1若望福音 2:1

a. Review your responses to 2.a. and count through the days until you reach the wedding at Cana. On what day in John’s narration is the wedding? You may use the box on the next page to help you calculate. Write your answer in the blank space at the bottom.

重温 2.a. 的回應，並數算所有日子，直至您到達加納婚宴為止。這婚宴是在若望所敘述的那一天？你可運用另頁的方格幫助數算。在底部的空格中寫下您的答案。
	
	John 1:19
	John 1:29
	John 1:35
	John 1:43
	John 2:1

	John’s Chronological Markers
若望的年代標記
	Start of John’s narrative
開始若翰的敘述
	“The next day”

第二天
	“The next day”

第二天
	“The next day”

第二天
	“On the third day”

第三天

	Day number日數
	第二天
	第二天
	第三天
	第四天
	第七天

	Explanation說明
	1
	1+1=_____
	2+1=_____
	3+1=_____
	4+3=_____

	The wedding feast at Cana takes place on the__________day.

加納婚宴發生在第______天


John lays out a carefully structured timelines of events at the start of his Gospel, culminating in the start of Jesus’ public ministry at the wedding at Cana.

若望在他所寫的福音開始時，展示了一個仔細而具結構的事件時序，並以加納婚宴 - 耶穌公開傳道的開始作收結。

3. Think About It: Given the symbolism of the Creation story that you have seen in John’s Gospel, what might John be pointing out with this symbolism involving the number of days?

試思考：在若望福音中，我們看到創世故事的象徵性。到底若望藉着日子數字的象徵表達了什麽？
No Wine, but Much Faith (John 2:1-3)

酒缺了，但信德卻滿溢 (若望福音 2: 1-3)
4. Read John 2:1-3, in which Mary brings the shortage of wine to Jesus’ attention.

閱讀若望福音 2:1-3，當中描述了瑪利亞令耶穌注意到婚宴缺酒的情况。

a. At this point in the Gospel, Jesus has yet to perform any miracles. What might this tell us about Mary’s faith in her son? See also John 20:29.

福音敘述到此，耶穌尚未施行奇蹟。這裏怎樣顯示了瑪利亞對自己兒子的信靠？請同樣參閱若 20:29.

b. What might Mary’s example teach us?

瑪利亞的榜樣教導了我們什麽？

The Woman (John 2:4-10)

女人  (若望 2:4-10)

5. Read John 2:4. How does Jesus reply to Mary’s request, and what do you think of his reply?

閱讀若望福音2:4. 耶穌怎樣回應瑪利亞的要求，而你如可看這回應呢？
6. Now read John 2:5. How does this verse suggest that Mary interprets Jesus’ words?

現在閱讀若望福音 2:5. 這章節對瑪利亞解釋耶穌的說話，可作怎樣的理解？
7. Read John 2:6-10. Do these verses seem to indicate that Jesus is refusing Mary’s request or responding positively to her petition? Explain.

閱讀若望福音 2:6-10. 這些章節是否指出耶穌拒絕瑪利亞的要求，或是積極回應她的期盼？
8. Old Testament Connection: Read Genesis 3:14-15. These verses represent the first messianic prophecy in the Bible. In light of Genesis 3:15, what is Jesus saying about himself and about his mother when he calls “woman”? Read also CCC410-411.

與舊約聖經的聯繫：閱讀創世紀 3:14-15.  這些章節代表了聖經中第一個默西亞的預言。透過創世紀3:15 的啓示，當耶穌稱聖母為「女人」，祂對自己及自己的母親論述了什麽？同時閱讀天主教教理 410-411.
“Do Whatever He Tells You” (John 2:5-11)

「他無論吩咐你們什麽，你們就作什麽。」(若望福音 2:5-11)
9. Confident that her son will answer her request, Mary says to the servants, “Do whatever he tells you” (verse 5). These words recall a theme of obedience in the Old Testament and offer rich insight into how we are called to be obedient.

瑪利亞對她兒子回應她的要求，充滿信心。她對僕役說：「他無論吩咐你們什麽，你們就作什麽。」(若望2:5) 這些說話使我們重温舊約有關服從的主題，與及在被要求聽命方面，豐富了我們的體會。

a. Read the following passages in which the people of Israel make or renew their covenant with God after having heard the Word of the Lord spoken to them. Note what the people say they will 
do in response to what God says. 

閱讀下列各篇章，它們敍述以色列人在聆聽主的話語後，與主建立或重申彼此的盟約。記下人們說將會做些什麽來回應上主的話語。
Exodus 19:8
出谷紀   19:8
Joshua 24:24

若蘇厄書  24: 24
Nehemiah 5:12

厄斯德拉下(乃赫米雅)  5:12
b. How do you think this Old Testament background sheds light on Mary’s instruction to the servants to “do whatever he tells you”?
您認為這舊約背景，如何使我們明白瑪利亞向僕役發出「他無論吩咐你們什麽，你們就作什麽」的指示？
c. How might Mary’s instruction inspire you to follow God’s Word more closely in your life?

瑪利亞的指示，如何啓發您在生活中更緊密地跟隨主的話語？

10. a. Nearby stand six stone jars, the kind used to hold water for the ceremonial washing required before a meal. Each would be large enough to hold twenty to thirty gallons of water, but they are apparently empty---possibly the water has already been used by the guests at the wedding.

在那裡放着六口石缸，是為猶太人在進餐前的取潔禮用的；每口的體積足夠容納二十至三十加侖的水，但它們看來是空的 -  那些水可能是在婚禮中被賓客耗盡了。

For each verse below, note what Jesus commands and how the servants respond.

在下列各節，寫下耶穌所吩咐的，與及僕役們如何回應。
John 2:7

若望 2:7
John 2:8

若望 2:8                 

b. How faithful do you think the servants are in responding to Jesus’ commands? Explain.

您認為僕役們在回應耶穌的吩咐時，表現了怎樣的忠信？

c.What might the servants’ exemplary response tell us about the impact of Mary’s exhortation in this scene?

僕役們的恰當回應，告訴我們什麽有關瑪利亞在這情景下「進言」的影響力？
11. When the steward tastes the water, it has miraculously become fine wine. Read John 2:11.

當司席品嚐那些水，它已奇蹟地變成了好酒。閱讀若望福音 2:11.
a. What does this verse tell us about the significance of Jesus’ action at the wedding feast?

這章節告訴了我們什麽有關耶穌在婚宴中所做事情的重要性？
b. What might this verse tell us about the role and importance of Mary in Jesus’ public ministry?

這章節告訴了我們什麽有關瑪利亞在耶穌公開傳教的角色及其重要性？

